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Oœwiadczenie skierowane do ministra finansów Jana Vincenta-Rostowskiego

Szanowny Panie Ministrze!
Zwracam siê do Pana Ministra w zwi¹zku z przygotowywan¹ zmian¹ rozporz¹dzenia ministra finan-

sów z dnia 23 paŸdziernika 2009 r. w sprawie utworzenia izb celnych i urzêdów celnych oraz okreœlenia
ich siedzib.

Z du¿ym zainteresowaniem przestudiowa³em analizê sygnowan¹ przez pana ministra Jacka Kapicê,
w której m.in. zestawiono piêæ kryteriów oceny pracy izb celnych, wskazuj¹c w ka¿dym z nich po trzy iz-
by o najni¿szych wskaŸnikach. Pozwoli³em sobie pogrupowaæ wyniki analizy, tworz¹c swego rodzaju
ranking. Otó¿ Izba Celna w Kielcach zosta³a wskazana we wszystkich piêciu kryteriach, izba w Opolu
w czterech, a izby w Olsztynie, Rzepinie i Toruniu w dwóch. Na podstawie tej¿e analizy zak³ada siê likwi-
dacjê izb celnych w Kielcach, Opolu oraz Rzepinie (wczeœniej zrezygnowano z zamiaru likwidacji izby
w Toruniu), mimo i¿ powy¿sze zestawienie odmawia zasadnoœci takiej decyzji.

Poœród zasadniczych czynników przemawiaj¹cych za likwidacj¹ Izby Celnej w Rzepinie podaje siê
stosunkowo du¿y udzia³ kadry kierowniczej w ogólnym zatrudnieniu oraz nisk¹ jakoœæ orzecznictwa
wykonywanego w sprawach celnych i podatkowych. Nie sposób zgodziæ siê z tak¹ argumentacj¹, bo-
wiem obydwie te kwestie maj¹ charakter subiektywny, w pe³ni zale¿ny od sprawuj¹cego ustawowy nad-
zór nad S³u¿b¹ Celn¹ ministra finansów, który posiada wystarczaj¹ce narzêdzia umo¿liwiaj¹ce
w³aœciwe kszta³towanie struktury zatrudnienia, na przyk³ad poprzez regulamin organizacyjny izby, jak
równie¿ oddzia³ywanie na jakoœæ i efektywnoœæ jej pracy.

W pe³ni rozumiem potrzebê ewolucji wszelkich struktur organizacyjnych, nie wy³¹czaj¹c S³u¿by Cel-
nej, jednak¿e jeœli planowane zmiany „nie bêd¹ skutkowa³y zwolnieniami w jednostkach znoszonych ani
przenoszeniem funkcjonariuszy do innych Izb Celnych”, to nie sposób dostrzec racjonalnego uzasadnie-
nia projektowanej likwidacji Izby Celnej w Rzepinie. Nie odnoszê siê do innych aspektów funkcjonowania
izby, które w tej analizie zosta³y pominiête, a które s¹ publicznie podnoszone m.in. przez Zwi¹zek Zawo-
dowy Pracowników S³u¿by Celnej jako podkreœlaj¹ce wysok¹ efektywnoœæ pracy. Sa to na przyk³ad suk-
cesy celników z województwa lubuskiego w œciganiu przemytu, w tym narkotyków. Je¿eli rzeczywistym
celem projektu jest „przesuniêcie funkcjonariuszy z tych izb do zadañ kontrolnych i obs³ugi przedsiê-
biorstw”, to cel ten mo¿na z powodzeniem osi¹gn¹æ nie przez likwidacjê izby, lecz przez zmianê jej wewnê-
trznej struktury, a uwolnione w ten sposób etaty w Izbie w Rzepinie mo¿na przeznaczyæ na tworzenie
jednostek organizacyjnych wyspecjalizowanych w realizacji zadañ w ca³ej S³u¿bie Celnej.

W przywo³ywanej sprawie otrzyma³em wiele wyst¹pieñ w³adz samorz¹dowych gmin i powiatów woje-
wództwa lubuskiego, protestuj¹cych przeciwko zamierzonej likwidacji Izby Celnej w Rzepinie. Zwracam
siê zatem do Pana Ministra o ponown¹ rzeczow¹ analizê problemu w celu podjêcia dzia³añ zmierza-
j¹cych do zwiêkszenia efektywnoœci S³u¿by Celnej bez potrzeby likwidacji Izby Celnej w Rzepinie.

Z uszanowaniem
Henryk Maciej WoŸniak




